

# ASIA TENGGARA : CABARAN INTEGRASI INKLUSIF, Pembangunan Manusia & Keamanan Serantau



SKIM 20  
24

Simposium Kebudayaan Indonesia-Malaysia

(SKIMXVIII 2024)

# SEUNTAI KATA

PROF. DATO' GS. TS. DR MOHD EKHWAN TORIMAN  
NAIB CANSOLOR UKM



Assalamualaikum warahmatullahi wabarakatuh dan selamat sejahtera,

Dengan penuh rasa syukur, kita berkumpul hari ini untuk *Simposium Kebudayaan Indonesia-Malaysia ke-XVIII (SKIMXVIII 2024)*. Simposium ini mencerminkan jalinan erat antara Universiti Kebangsaan Malaysia (UKM) dan Universitas Padjadjaran (UNPAD) yang telah terjalin melalui pelbagai usaha kerjasama selama ini.

Ucapan penghargaan ditujukan kepada Jawatankuasa Penganjur SKIMXVIII 2024 yang telah bekerja keras memastikan kejayaan acara ini. Terima kasih juga kepada semua pembentang, ahli akademik, dan pelajar yang menyertai, menjadikan simposium ini satu acara yang bermakna.

**Tema simposium kali ini, "Asia Tenggara: Cabaran Integrasi Inklusif, Pembangunan Manusia dan Keamanan Serantau,"** amat relevan dengan cabaran yang dihadapi hari ini. Dalam tempoh selepas pandemik COVID-19, kita berhadapan dengan pelbagai isu yang memerlukan tindakan bersama. Simposium ini menyediakan platform untuk membincangkan isu-isu tersebut dan mencari jalan penyelesaian melalui integrasi serantau yang inklusif.

Pandemik ini menunjukkan betapa pentingnya membina daya tahan di semua peringkat masyarakat. Para sarjana, penyelidik, dan pembuat dasar mempunyai peranan utama dalam mencapai pembangunan mampan dan memastikan semua lapisan masyarakat mempunyai peluang untuk berkembang.

**SKIMXVIII 2024** bukan sahaja merupakan ruang untuk berkongsi hasil penyelidikan, tetapi juga memperkukuhkan kerjasama akademik antara universiti dan rakan-rakan akademik dari ASEAN. Ini merupakan kesempatan penting untuk membina dialog akademik yang konstruktif dan memperluas jaringan penyelidikan serantau.

Saya yakin simposium ini akan menghasilkan perbincangan yang produktif dan idea-idea inovatif yang akan memberikan impak positif kepada bidang penyelidikan dan pembangunan serantau. Manfaatkanlah peluang ini untuk memperkukuh kerjasama dan jaringan akademik.

Akhir kata, tahniah kepada semua yang terlibat dalam penganjuran SKIMXVIII 2024. Semoga acara ini terus mengeratkan hubungan antara Malaysia dan Indonesia serta menyumbang kepada kemajuan dan kesejahteraan serantau.

# SEKAPUR SIRIH

PROFESOR DR. KADARUDDIN AIYUB

DEKAN FSSK UKM



Bismillahirrahmanirahim,

Assalamualaikum Warahmatullahi Wabarakatuh dan Salam Sejahtera,

Simposium Kebudayaan Indonesia-Malaysia ke-XVIII (SKIMXVIII 2024) kali ini bertemakan “Asia Tenggara: Cabaran Integrasi Inklusif, Pembangunan Manusia & Keamanan Serantau”. Tema ini selaras dengan hasil pembelajaran sepanjang tempoh pandemik menunjukkan keperluan kesinambungan usaha global ke arah masa depan yang lebih mampan. Saya berasa gembira dan berbesar hati kerana SKIMXVIII 2024 berjaya menghimpunkan para peserta dalam kalangan ahli akademik dari kedua-dua negara, Malaysia dan Indonesia bagi memperkembangkan ilmu pengetahuan dan menjalankan penyelidikan merentas disiplin berfokuskan sains sosial dan kemanusiaan. Saya yakin kertas kerja dan hasil penyelidikan yang bakal dibentang oleh para peserta SKIMXVIII 2024 pastinya merupakan penyelidikan dan kajian berkenaan isu-isu terkini dan sekaligus membawa impak yang tinggi kepada industri dan komuniti Malaysia-Indonesia. Kami di pihak kedekanan Fakulti Sains Sosial dan Kemanusiaan memberikan sokongan sepenuhnya sekali gus berasa bangga dengan penyertaan semua pihak dalam simposium pada kali ini.

Dalam kesempatan ini, saya mengucapkan syabas dan tahniah atas penglibatan semua pembentang dan peserta dalam SKIMXVIII 2024 ini. Dengan berlangsungnya simposium ini, dapat memberi peluang kepada ahli akademik dan para penyelidik untuk berkongsi pengetahuan dan meneroka ilmu terkini dalam bidang dan penyelidikan mereka. Hal ini sekali gus berhasil mencapai aspirasi kebangsaan dalam memupuk sikap berdaya saing secara sihat dalam kalangan pembentang dan peserta di samping dapat membuka peluang jaringan penyelidikan dengan rakan sesama bidang penyelidikan.

Tidak dilupakan juga, sekalung penghargaan dan terima kasih diucapkan kepada Jawatankuasa Penganjur yang bertungkus-lumus mengembleng tenaga untuk menjayakan Simposium Kebudayaan Indonesia-Malaysia Ke-XVIII (SKIMXVIII 2024) pada kali ini.

Akhir kata, semoga dengan berlangsungnya SKIMXVIII 2024 ini, manifestasi penekanan UKM terhadap nilai ilmu yang bersifat holistik yang diiktiraf oleh masyarakat dunia dapat tercapai. Penekanan ini selaras dengan sifat watan dalam falsafah UKM yang memberikan dominasi global dalam pembinaan masyarakat terpelajar.

# SEJAMBAK MADAH

PROF. MADYA DR. EMMA MIRZA WATI MOHAMAD

TIMBALAN DEKAN PENYELIDIKAN & INOVASI FSSK UKM



Assalamualaikum warahmatullahi wabarakatuh dan salam sejahtera,

Terlebih dahulu, saya ingin merakamkan setinggi-tinggi penghargaan dan ucapan terima kasih kepada semua yang telah berusaha merealisasikan penganjuran Simposium Kebudayaan Indonesia-Malaysia (SKIM XVIII 2024) pada tahun ini. Sejak mula dianjurkan pada tahun 1985 secara dwitahunan, SKIM telah memainkan peranan penting dalam mengukuhkan kerjasama akademik antara Universiti Kebangsaan Malaysia (UKM) dan Universitas Padjadjaran (UNPAD). Simposium ini bukan sahaja menjadi medan pertemuan ilmuwan, tetapi juga platform untuk bertukar idea dan membincangkan pelbagai isu berkaitan kebudayaan, sosioekonomi, dan pembangunan mampan.

Penganjuran SKIMXVIII 2024 yang bertemakan “Asia Tenggara: Cabaran Integrasi Inklusif, Pembangunan Manusia dan Keamanan Serantau” amat relevan dengan cabaran semasa yang dihadapi oleh rantau kita. Pasca pandemik COVID-19, kita semakin sedar akan keperluan untuk membina daya tahan dan perpaduan serantau bagi menghadapi pelbagai cabaran global seperti ketidakstabilan geopolitik, radikalisme, serta krisis kemanusiaan. Melalui persidangan ini, saya yakin para peserta akan berkongsi hasil penyelidikan dan pandangan bernas bagi merangka solusi yang pragmatik dan inklusif untuk masa depan yang lebih mampan.

Saya turut berharap agar simposium ini dapat mengukuhkan lagi hubungan akademik dan penyelidikan antara UKM dan UNPAD, serta membuka ruang kepada kolaborasi yang lebih luas melibatkan institusi-institusi lain di Asia Tenggara. Dengan pembentangan lebih daripada 80 kertas kerja, saya percaya impak persidangan ini akan memberikan manfaat yang signifikan bukan sahaja kepada komuniti akademik, tetapi juga kepada masyarakat serantau.

Akhir kata, tahniah dan syabas saya ucapkan kepada semua para jawatankuasa SKIMXVIII 2024 dan selamat berjaya kepada semua pembentang dan peserta. Semoga persidangan ini berjalan lancar serta mencapai objektif yang diharapkan.

# SEPATAH BICARA

PROF. MADYA DR. AZLIZAN MAT ENH

Pengarah SKIMXVIII 2024



Assalamualaikum warahmatullahi wabarakatuh,

Salam sejahtera,

Saya dengan penuh penghargaan ingin mengucapkan selamat datang kepada semua peserta ke Simposium Kebudayaan Indonesia-Malaysia XVIII (SKIMXVIII 2024) yang diadakan pada tahun ini. Simposium ini merupakan satu platform yang penting dalam memperkukuh hubungan antara Universiti Kebangsaan Malaysia (UKM) dan Universitas Padjajaran (UNPAD) yang telah terbina sejak simposium pertama pada tahun 1985 secara dwitahunan. Setiap edisi SKIM membawa tema yang relevan, memperkayakan perbincangan ilmiah mengenai isu-isu kebudayaan dalam perspektif teori, konsep dan metodologi yang melangkaui sempadan negara.

Simposium kali ini berfokus kepada tema “Asia Tenggara: Cabaran Integrasi Inklusif, Pembangunan Manusia dan Keamanan Serantau,” tema yang amat penting dalam konteks pasca-pandemik COVID-19. Cabaran global ini telah memberi kita pengajaran yang besar tentang keperluan untuk membina daya tahan dalam menghadapi krisis kesihatan, ekonomi, dan sosial. Asia Tenggara khususnya perlu terus membangun dan berintegrasi secara inklusif bagi memastikan keamanan, kestabilan geopolitik, dan pembangunan mampan dapat dicapai untuk semua lapisan masyarakat.

Saya yakin bahawa simposium ini akan membuka ruang yang luas untuk perbincangan yang mendalam tentang cabaran-cabaran yang dihadapi rantau ini, seperti krisis kemanusiaan, radikalisme, dan ketidakstabilan politik dalam kalangan ahli akademik dan para penyelidik. Perbincangan yang berlangsung akan membantu menghasilkan solusi yang pragmatik dan menyeluruh untuk menangani isu-isu ini.

Sebagai pengarah SKIMXVIII 2024, saya berharap agar simposium ini dapat terus mengukuhkan kerjasama akademik antara UKM dan UNPAD, serta membuka peluang jaringan baru antara universiti-universiti lain di rantau ASEAN. Semoga hasil simposium ini bukan sahaja memberi impak kepada bidang akademik, tetapi juga kepada masyarakat serantau.

# PENGUCAP UTAMA I

PROF. WIDYA SETIABUDI SUMADINATA



Prof. Dr. R. Widya Setiabudi merupakan seorang Profesor dalam bidang keselamatan global dari Universitas Padjadjaran, Indonesia. Beliau juga ialah Dekan Fakultas Sains Sosial dan Sains Politik di universiti tersebut. Antara kepakaran dan minat penyelidikan Prof. Dr. R. Widya Setiabudi ialah kajian keselamatan dan pertahanan, hubungan ketenteraan-sivil, kajian konflik, antikeganasan, ASEAN, demokrasi, hak asasi manusia dan banyak lagi. Beliau juga pernah menyertai pelbagai bengkel dalam dan luar Indonesia. Contohnya USA dan Sepanyol. Di samping itu, Prof. Dr. R. Widya Setiabudi merupakan ahli dalam banyak persatuan dan organisasi seperti Indonesian Association for International Relations (AIHI), Indonesian Political Science Association (API) dan The System Dynamics Society. Beliau juga telah menulis puluhan artikel jurnal. Prof. Dr. R. Widya Setiabudi boleh dihubungi melalui emel [w.setiabudi@unpad.ac.id](mailto:w.setiabudi@unpad.ac.id)

# PENGUCAP UTAMA II

PROF. SUGIMOTO ICHIRO



Prof. Sugimoto Ichiro ialah seorang Profesor di Fakulti Seni Liberal Antarabangsa di Universiti Soka, Jepun. Beliau menyelesaikan Ijazah Sarjana (M.A.) dan Doktor Falsafah (Ph.D.) di Universiti Malaya serta pengajian sarjananya di Universiti Soka. Minat penyelidikannya tertumpu pada pembinaan statistik ekonomi jangka panjang (LTES) untuk British Malaya, yang merangkumi Malaysia, Singapura, dan Brunei masa kini. Kerjanya melibatkan penyelidikan empirik terperinci untuk mendedahkan trend dan corak ekonomi sejarah di rantau ini. Selain daripada penyelidikannya, Prof. Ichiro memegang beberapa jawatan pentadbiran penting di Universiti Soka. Beliau ialah Dekan Fakulti Seni Liberal Antarabangsa, iaitu beliau mengawasi fungsi akademik dan pentadbiran. Beliau juga berkhidmat sebagai Pengarah Pusat Asia Selatan, menyelaraskan aktiviti akademik dan penyelidikan berkaitan dengan Asia Selatan, dan sebagai Wakil Pusat Kajian Malaysia, mempromosikan inisiatif penyelidikan dan pendidikan yang berfokus pada Malaysia. Sepanjang kerjayanya, Prof. Ichiro komited dalam memupuk kerjasama akademik dan mempromosikan pemahaman antarabangsa. Beliau telah menganjurkan persidangan, terlibat dalam projek penyelidikan kolaboratif, dan menyertai penampilan media untuk berkongsi kepakarannya. Dedikasinya terhadap kecemerlangan akademik dan penglibatan silang budaya terus memberi inspirasi kepada pelajar dan rakan sekerjanya.

# SEPINTAS LALU PERSIDANGAN SKIM

Persidangan dwitahunan, Simposium Kebudayaan Indonesia - Malaysia (SKIM), dianjurkan secara bergilir sejak tahun 1985 antara Universitas Padjajaran, Bandung, Indonesia dengan Universiti Kebangsaan Malaysia. Kerjasama dua hala ini menjadi medan pertemuan antara kedua-dua buah negara bagi membincangkan isu-isu kebudayaan dalam perspektif teori, konsep dan metodologi. Perbincangan isu sebegini dilakukan sejak pelaksanaan SKIM I hingga SKIM XVIII, dengan tema-tema yang diajukan saling berkaitan dan bersambung daripada satu tema SKIM ke tema SKIM berikutnya. Antara objektif persidangan ini ialah:

- > Membina kerjasama serumpun ke arah kecemerlangan akademik dan penyelidikan antara kedua-dua universiti.
- > Mewujudkan jaringan kesarjanaan dan kepakaran dalam kalangan ahli-ahli akademik dari UKM dan UNPAD secara khusus, dan jaringan bersama universiti- universiti lain, secara umumnya.
- > Membincangkan isu-isu yang menjadi permasalahan bersama antara Malaysia dan Indonesia serta membincangkan penyelesaian bersama melalui wacana intelektual dan penyampaian saranan.
- > Menyediakan landasan perbincangan yang bersifat proaktif dan berterusan antara UKM, UNPAD serta universiti-universiti lain di Malaysia dan Indonesia.



# AHLI

## JAWATANKUASA

PENAUNG : PROF. DR. KADARUDDIN AIYUB  
DEKAN, FSSK

PENASIHAT : PROF. MADYA DR. EMMA MIRZA WATI MOHAMAD  
TIMBALAN DEKAN (PENYELIDIKAN & INOVASI)

1. Pengarah : Prof. Madya Dr Azlizan Mat Enh
2. Timbalan Pengarah : Dr. Sharifah Nursyahidah Syed Annuar
3. Setiausaha : Dr. Nurhidayu Rosli
4. Bendahari : Dr. Muhammad Rahimi Hasan
5. Jawatankuasa:
  - i. Abstrak & Penerbitan : Prof. Madya Dr. Mohammad Fadzeli Jaafar  
Dr. Abdul Muein Abadi
  - ii. Program & Protokol : Dr. Wan Robiah Binti Meor Osman  
Dr. Noviatin Syarifuddin
  - iii. Peserta & Pendaftaran : Dr. Surendran A/L Rajaratnam  
Dr. Mohd Firdaus Abdullah

- iv. Hubungan Media & Publisiti : Dr. Shahrul Nazmi Sannusi  
Dr. Mohammed Azlan Mis  
Puan Ezzatul Nadia Idris
- v. Teknikal & Logistik : Dr. Mohd Shazwan Mokhtar  
Dr. Velan A/L Kunjuraman  
Encik Muhammad Shafie Jamaan  
Encik Mohamad Nashrique Hamid  
Encik Suhazlee Suatau  
Encik Muhammad Nabil Najmi Razali
- vi. Jamuan dan cenderahati : Dr. Sa'adiyah Ma'Alip  
Dr. Dona Raihana Don Ramli

# ATUR CARA PERSIDANGAN

HARI 1/ DAY 1

23 Oktober/ October 2024 (Rabu/Wednesday)

7.30 – 8.15 pagi/am	Pendaftaran / <i>Registration</i>
8.15 - 8.30 pagi/am	Ketibaan VIP/ <i>Arrival of VIP</i> Lagu Negaraku/ <i>National Anthem</i> “NEGARAKU” Lagu UKM “Varsiti Kita”/ <i>UKM Song</i> “Varsiti Kita” Bacaan Doa/ <i>Recital of Doa</i> –Dr. Zaharom
8.30-8.45 pagi/am	Ucapan Alu-aluan dan Perasmian/ <i>Welcoming Speech and Officiation of Conference</i> Prof. Dr. Kadaruddin Aiyub, Dekan Fakulti Sains Sosial dan Kemanusiaan (UKM)/ Dean Faculty of Social Sciences and Humanities (UKM)
8.45-9.30 pagi/am	Tayangan Montaj/ <i>Montage Video</i>  Ucaptive 1/ <i>Keynote 1</i> Prof. Dr. Widya Setiabudi Sumadinata, Dekan Fakultas Ilmu Sosial dan Politik (UNPAD)/ Dean Faculty of Social Sciences and Political Sciences (UNPAD)
9.30-10.15 pagi/am	Ucaptive 2 / <i>Keynote 2</i> Prof. Dr. Sugimoto Ichiro, Dekan Fakulti Seni Liberal Antarabangsa/ Dean Faculty of International Liberal Arts (SOKA UNIVERSITY)
10.15-10.30 pagi/am	Minum Pagi / <i>Coffee Break</i>
10.30 – 11.45 pagi/am	Sesi Selari / <i>Parallel Session</i> 1A,1B, 1C
11.45 -1.00 tgh/noon	Sesi Selari/ <i>Parallel Session</i> 2A, 2B, 2C
1.00-2.00 ptg /pm	Makan Tengah Hari / <i>Lunch</i>

2.00 -3.15 ptg/pm	Sesi Selari/ <i>Parallel Session</i> 3A, 3B, 3C
3.15 – 4.30 ptg/pm	Sesi Selari/ <i>Parallel Session</i> 4A, 4B, 4C
4.30 - 5.00 ptg/pm	Minum Petang/ <i>Afternoon Tea</i>
5.00 ptg/pm	Bersurai/ <i>Adjourn</i>

**HARI 2/ DAY 2**  
**24 Oktober/ October 2024 (Khamis/ Thursday)**

8.30 - 10.00 pagi/am	Sesi Khas: Hubungan Malaysia-Indonesia Special Session: Malaysia-Indonesia Relations: <i>'Challenges to Malaysia-Indonesia Relations: In Search for Common Peace and Prosperity'</i> . Moderator: Dr. Sharifah Nursyahidah Syed Annuar, UKM  Panel: 1. Prof. Dr. Ravichandran K. Dhakshinamoorthy, UKM 2. Prof. Dr. Zarina@Zairina Othman, UKM 3. Prof. Dr. Ida Widianingsih, UNPAD
10.00 – 10.30 pagi/am	Minum Pagi / <i>Coffee Break</i>
10.30 – 11.45 pagi/am	Sesi Selari/ <i>Parallel Session</i> 5A, 5B, 5C
11.45 – 1.00 tgh/noon	Sesi Selari/ <i>Parallel Session</i> 6A, 6B, 6C
1.00 – 2.00 petang/pm	Makan Tengah Hari / <i>Lunch</i>
2.00 – 3.15 petang/pm	Sesi Selari/ <i>Parallel Session</i> 7A, 7B, 7C
3.15 – 4.30 petang/pm	Sesi Selari/ <i>Parallel Session</i> 8A, 8B, 8C
4.30 - 5.00 petang/pm	<b>UPACARA PENUTUP/ CLOSING CEREMONY</b> <b>Ucapan Penghargaan/ <i>Appreciation Remark</i></b>  Prof. Madya Dr. Azlizan Mat Enh, UKM  Prof Dr. Ida Widianingsih, UNPAD

**Ucapan Penutup/ *Closing Remark***

Prof. Dr. Kadaruddin Aiyub,

Dekan Fakultas Sains Sosial dan Kemanusiaan (UKM)

Dean Faculty of Social Sciences and Humanities (UKM)

**Anugerah Kertas Kerja Terbaik/ *Best Paper Award***

**Sesi Bergambar/ *Photography Session***

Bersurai / *Farewell*

**Hari 3/ DAY 3 - POST CONFERENCE WORKSHOP (BY INVITATION)  
25 October 2024 (Friday)**

- |                       |   |
|-----------------------|---|
| 8.30 – 9.00 pagi/am   | Ucapan/Talk<br>Prof. Madya Dr. Emma Mirza Wati Binti Mohamad<br>Timbalan Dekan Penyelidikan dan Inovasi (UKM) /<br>Deputy Dean of Research and Innovation (UKM) |
| 9.00 – 9.30 pagi/am   | Minum Pagi/Coffee break   |
| 9.30 – 12.00 tgh/noon | Bengkel / <i>Workshop</i><br>UNPAD - UKM<br>IPDN - UKM  |
| 12.00 - 1.00 tgh/noon | Makan Tengah Hari & Bersurai / <i>Lunch &amp; Farewell</i>  |

# **JADUAL SESI SELARI PERSIDANGAN**

## SESI SELARI 1A / PARALLEL SESSION 1A

**Moderator: Prof. Madya Dr. Ashinida Aladdin**

**Venue: Ballroom, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
10.30 – 11.45 pagi/am	Hadiyanto A Rachim, Hery Wibowo, Gigin G.K. Basar & Muhammad Ali Equatora	Faith-Based Organization Participation Provides Influence on The Management of Emotions Regulation Inmates In Personality Development
	Hadiyanto A Rachim, Muhammad Ali Equatora, Soni Akhmad Nulhaqim & SantosoTri Raharjo	Correctional Counseling Guidance Model With Advanced Multi-Systemic Approach
	Sahadi Humaedi, Soni Akhmad Nulhaqim & Santoso Tri Raharjo	Collective Action Of The Local Community In Managing The Ciletuh Geopark Area
	Ku Boon Dar	Dinamika Malaysia dalam Menangani Isu Tuntutan bertindih di Laut China Selatan

## SESI SELARI 1B / PARALLEL SESSION 1B

**Moderator: Dr. Nurhidayu Rosli**

**Venue: Matahari II, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang</b>	<b>Tajuk</b>
10.30 – 11.45 pagi/am	Vicky Widayani Kartiwa & Muhammad Fedryansyah	Woman Empowerment on Handling Stunting In Nusantara Capital City
	Muhammad Putra Wibowo, Lia Maulia Indrayani, Rosaria Mita Amalia & Nani Sunarni	Semio-Pragmatic Perspective On Linguistic Landscapes At Indonesian

		Airports Within The Covid-19 Pandemic
	Erwin Widihantono & Ramadhan Pancasilawan	Implementation Of Restorative Justice Policy At The Bandung City District Attorney's Office
	Al-Amril Othman, Azlizan Mat Enh, Suffian Mansor, Mohd Azul mohamad Salleh & Mohd Nor Shahizan Ali	Kelestarian Raja-Raja Melayu dalam Era Digital Satu Tinjauan

### SESI SELARI 1C / PARALLEL SESSION 1C

**Moderator: Dr. Dona Raihana Don Ramli**

**Venue: Raya, Aras 2, Bangi Resort Hotel**

Masa	Pembentang/ Penulis	Tajuk
10.30 – 11.45 pagi/am	Riki Satia Muharam, Budiman Rusli & Nina Karlina	Research Mapping of Good Governance and Democracy in Southeast Asia From 1972 – 2024
	Soni Akhmad Nulhaqim, Maulana Irfan, Wandu Adiansah & Rizki Muhammad Fauzi	Conflict Analysis Between Community Organizations In Bandung: Case Study Of Paguyuban Sundawani Wirabuana And Mangala Garuda Putih
	Rd Ahmad Buchari, Nabila Kamila, Entang Adhy Muchtar & Ida Widianingsih	Addressing Sustainable Development Issues Through The Implementation Of Good Governance Principles In Garut Regency, Indonesia
	Noorilham Ismail & Norasmahani Hussain	Sikap Amerika Syarikat terhadap Asia Tenggara Berdasarkan Ucapan Setiausaha Negara, Dean Acheson Pada 12 Januari 1950



## SESI SELARI 2A / PARALLEL SESSION 2A

**Moderator: Dr. Shahrul Nazmi Sannusi**

**Venue: Ballroom, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
11.45-1.00 tgh/noon	Maulana Irfan, Soni A. Nuhaqim, Eva Nuriyah Hidayat & Dyana Chusnulitta Jatnika	Narrative Communication Approach In Creating A Harmonious Environment For Children In Conflict With The Law
	Erna Herawati & Kralawi Sita	Gender-Responsive Intervention To Improve The Livelihoods And To Empower Women Tea Pickers In West Java: An Intersectionality Analysis
	Savitri Aditiany, Darto & Rita Myrna	Optimizing The Potential Of Micro Small And Medium Enterprises (Umk) In Kramatmulya District, Kuningan Regency Through The Development Of Village Healthy Markets
	Fauziah Ibrahim, Siti Noradilah Zainal, Ezarina Zakaria, Wan Shahrzad Wan Sulaiman, Mohammad Rahim Kamaluddin & Sheerad Sahid	Pengaruh Kemahiran Keusahawanan dalam Kalangan Bekas Banduan

## SESI SELARI 2B / PARALLEL SESSION 2B

**Moderator: Dr. Muhammad Rahimi Hasan**

**Venue: Matahari II, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
11.45-1.00 tgh/noon	R. Widya Setiabudi Sumadinata, Anggia Utami	From Asymmetric To Hybrid: Unveiling The Digital

	Dewi, Ahmad Zaini Miftah, Ida Widianingsih & Qinthara M. Adikancana	Evolution Of Warfare In The Disruption Era
	Muhammad Rahmat Rogianto, Muhammad Fedryansyah, R. Widya Setiabudi Sumadinata & Mohammad Benny Alexandri	Analysis of Settlement Infrastructure Problems in Proverty Reduction in Banten Province
	Victoria Sundari Handoko & Antonius Budisusila	Perspektir Gender Dalam Kewirausahaan Sosial Sumba Hospitality Foundation (SHF) untuk Pembangunan Pariwisata Berkelanjutan
	Khairul Ghufuran b. Kaspin & Azlizan bt. Mohd Enh	Tanah Melayu & asas pembinaan negara-bangsa

## SESI SELARI 2C / PARALLEL SESSION 2C

**Moderator: Dr. Wan Robiah Meor Osman**

**Venue: Raya, Aras 2, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
11.45-1.00 tgh/noon	Sugeng Haryadi, Nina Karlina, Ida Widianingsih & Rita Myrna	Challenges And Opportunities In The Implementation Of National Health Insurance (Jkn) In Indonesia
	Arlan Marzan, Elisa Susanti, Ramadhan Pancasilawan & Herijanto Bekti	Implementation Of Management And Utilization Of Provincial Road Section Policy In Banten Province
	Cut Zulfahnur Syafitri & Budiman Rusli	The Implementation And Operationalization Of Good Governance Principles Within The Context Of Democratic Governance Frameworks In Indonesia

	Muhammad Aslah Akmal Azmi, Azharudin Mohamed Dali & Salina Zainol	Rusydiyah Club and Its Impact on The Rise of Nationalism In Riau-Lingga
--	---	---

### SESI SELARI 3A / PARALLEL SESSION 3A

**Moderator: Prof. Madya Dr. Mohammad Fadzeli Jaafar**

**Venue: Ballroom, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

Masa	Pembentang/Penulis	Tajuk
2.00-3.15 petang/pm	Aryo Bima Fathoni Cahyono, Yus Nugraha & Uichol Kim	Memahami Subjective Well-Being Pada Mahasiswa Di Kota Bandung: Pengaruh Regulasi Self- Efficacy
	Nunung Nurwati & Binahayati Rusyidi	Factors Contributing To Contract Marriage In Indonesia: A Study In Bogor Regency, West Java
	Muhammad Ali Equatora, Hadiyanto Abdul Rachim, Soni Akhmad Nulhaqim & Santoso Tri Raharjo	Regulation of Emotions With Motivational Interviewing Approach : Evidence from the Detention Center in Indonesia.
	Roszalina Rawi	Harmonizing Tradition And Modernity: The Evolution And Cultural Significance Of Dikir Barat In Singapore

### SESI SELARI 3B / PARALLEL SESSION 3B

**Moderator: Dr. Sharifah Nursyahidah Syed Annuar**

**Venue: Matahari II, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

Masa	Pembentang/Penulis	Tajuk
2.00-3.15 petang/pm	Aan Fauzan Rahman, Elisa Susanti, Ramadhan Pancasilawan & Herijanto Bekt	Implementation of Competency Development Policy for Administrator

		Officers within the Banten Provincial Government
	Wandi Adiansah, Soni Akhmad Nulhaqim, Muhammad Fedryansyah & Rahman Mulyawan	Tahap Vissioning Dalam Praktik Pengembangan Masyarakat Sebagai Upaya Resolusi Konflik Agraria Di Kawasan Hutan Manglayang Timur Kabupaten Sumedang, Jawa Barat
	Rizky Agung Wibowo, Nina Karlina, Ida Widianingsih & Mahendra Anggaravidya	Inclusive And Integration Research And Innovation Institutions In Indonesia To Achieve Indonesia's Research And Innovation Targets
	Nor Azlah Sham Rambely, Mohamed Ali Haniffa, Rashidah Mamat & Zulhilmi Paidi	Pelestarian jejak warisan bandar alor setar: satu usaha komuniti melalui media sosial

### SESI SELARI 3C / PARALLEL SESSION 3C

**Moderator: Dr. Velan Kunjuraman**

**Venue: Raya, Aras 2, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
2.00-3.15 petang/pm	Rudi Saprudin Darwis & Shahnaz Raisya Saffana	The Urgency Of Stakeholder Collaboration In The Development Of Tourism Villages
	Risna Resnawaty Rivani	Tourism-Driven Corporate Social Responsibility: A Sustainability Analysis Of CSR Emerging Trends In Indonesia
	Ramadhan Pancasilawan, Syifa Rachmania Komara, Nunung Runiawati & Rita Myrna	The Role Of Transparency And Accountability In Regional Asset Management In The Era Of Regional Autonomy

	Muhammad Izzat Akmal Shariff & Wan Shahrzad Wan Sulaiman	Pengaruh kecekalan terhadap berkembang maju dalam kalangan pencari kerja di Malaysia
--	--	--

### SESI SELARI 4A / PARALLEL SESSION 4A

**Moderator: Dr. Mohammed Azlan Mis**

**Venue: Ballroom, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
3.15-4.30 petang/pm	Meilanny Budiarti Santoso, Hadiyanto Abdul Rachim, Gigin & G. Kamil Basar	Faith-Based Organization Welfare Services: Opportunities And Challenges For Social Work Practice
	Sandy, Ida Widianingsih, R. Widya Setiabudi Sumadinata, Heru Nurasa & Bambang Hendroyono	The Evaluation of Environmental Policy Adoption in Indonesia-From The Kyoto Protocol to the Establishment of Carbon Economic Value
	Mohammad Benny Alexandri	The Impact of Environmental, Social, and Governance (ESG) Disclosure on the Profitability Levels of Companies in the Environmental Sector in Indonesia
	Sarmila Md Sum, Zaimah Ramli, Suhana Saad, Anindita Primastuti & Agni Grandita Permata Sari	Inisiatif Belanjawan bagi Mencapai Matlamat Pembangunan Mampan di Negara Asean

## SESI SELARI 4B / PARALLEL SESSION 4B

**Moderator: Dr. Noviatin Syarifuddin**

**Venue: Matahari II, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
3.15-4.30 petang/pm	Ufa Anita Afrilia, Entang Adhy Muhtar, Rita Myrna, Darto Miradhia & Ramadhan Pancasilawan	Enhancing Inter-Regional Connectivity For Sustainable Rural Development
	Anggia Utami Dewi, Cecep Safaatul Barkah, Nurillah Jamil Achmawati Novel & Qinthara Mubarak Adikancana	Discourse Of Higher Education Governance Reform In Indonesia: A Swot Analysis On The Institution Leaders' Perspective
	Rachmat Priambudi	Manajemen Talenta Dan Platform Terbuka Sdm Iptek Sebagai Kebijakan Brin Dalam Pengembangan Sumberdaya Manusia Di Indonesia
	Adreena Natasya Ahmad Daud, Mohammad Fadzeli Jaafar, Mohd Nasir Selamat & Mohammed Azlan Mis	Analisis Faktor-Faktor yang Mempengaruhi Halangan Komunikasi Pekerja Asing dari Perspektif Majikan

## SESI SELARI 4C / PARALLEL SESSION 4C

**Moderator: Dr. Mohd Shazwan Mokhtar**

**Venue: Raya, Aras 2, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
3.15-4.30 petang/pm	Novi Dien Pertanto, Candradewini, Heru	Tourism Village Development Strategy In

	Nurasa & Widya Setiabudi Sumadinata	The Serang-Panimbang Toll Exit Area
	Yus Nugraha, Nadia Ayu Safira & Aryo Bimo Fathoni Cahyono	Pengaruh Sistem Nilai Kasundaan Terhadap Perilaku Berwirausaha Pada Wirausahawan Sunda Di Jawa Barat: Peran Mediasi Intensi Berwirausaha, Efikasi Diri Berwirausaha, Dan Orientasi Berwirausaha
	Dian Permata Puspita, Slamet Usman Ismanto & Dedi Sukarno	Bibliometric Analysis Of Stunting Policy Research Published In Scopus Database From 2000-2023
	Azlina Abdullah, Noviatin Syarifuddin, Fatin Umaira Muhamad Azian, Norulhuda Sarnon @ Kusenin & Nurul Izyan Husna Ibrahim	Pengaruh Modal Budaya terhadap Kecemerlangan Akademik Dan Kesiediaan Kerjaya

### SESI SELARI 5A / PARALLEL SESSION 5A

**Moderator: Dr. Zubir Idris**

**Venue: Ballroom, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

Masa	Pembentang/Penulis	Tajuk
10.30 – 11.45 pagi/am	Riswanda, Ida Widianingsih & Jayum Anak Jawan	Rethinking Development Policy Options: Taking A Cue From The Engagement Of Baduy Indigenous Community
	Fajrian Yustiardi & Candradewini	The Role Of Prosecutor's Intelligence In Handling Cases Of Corruption In Rural Development In Indonesia
	Halilul Khairi, Sharifah Nursyahidah Syed Annuar, Mesy Faridah Hendiyani,	Citizen-Centric Governance in Smart Cities: Fostering Democratic Participation

	Sity Daud & Abdul Muein Abadi	
--	-------------------------------	--

### SESI SELARI 5B / PARALLEL SESSION 5B

**Moderator: Dr. Surendran Rajaratnam**

**Venue: Matahari II, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
10.30 – 11.45 pagi/am	Bayu Adi Putranto, Herwan Abdul Muhyi, Budiman Rusli & Rita Myrna	Addressing Poverty And Inequality In Tangerang City Through Property Tax Relaxation: A Case Study And Regional Implications
	Wahyu Nofiantoro, Heru Nurasa, Martani Huseini, Mas Halimah & Nisa Ismundari Wildan	Addressing The Vocational Education Mismatch In Indonesia A Stakeholder Analysis For Building Effective Collaboration
	Nina Karlina, Ahmad Zaini Miftah, Ida Widianingsih & Sarjit Singh Gill	Strategic Approaches For Ethnic Health Education During The Covid-19 Pandemic: A Preliminary Study
	Muhammad Syukri Sani Mohd Azman, Ammar Redza Ahmad Rizal, Megandaru Kawuryan Etin Indrayani & Muhammad Tosan Bingamawa	Demokrasi di Era Emoji: Meme sebagai Medium Kritikan Politik Kontemporari Malaysia

### SESI SELARI 5C / PARALLEL SESSION 5C

**Moderator: Dr. Mohd Firdaus Abdullah**

**Venue: Raya, Aras 2, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
-------------	---------------------------	--------------



10.30 – 11.45 pagi/am	Ahmad Zaini Miftah, Ida Widianingsih, Ahmad Buchari, Mas Halimah & Sintaningrum	From Data To Decision: Bandung's Visual Analytics In Covid-19 Response
	Syifa Rachmania Komara, Elisa Susanti, Sawitri Budi Utami & Didin Muhafidin	The Role Of Information Technology In Enhancing Tax Compliance In Indonesia: A Case Study On The Implementation Of E-Filing
	Sofia Aunul	Natural Disaster Journalism Practice in Indonesia
	Muhammad Firdaus Azizan, Sity Daud & Jamaie Hamil	Pengukuhan integriti dalam pengurusan perolehan kerajaan melalui pelan antirasuah nasional (NACP) 2019-2023

### SESI SELARI 6A / PARALLEL SESSION 6A

**Moderator: Dr. Velan Kunjuran**

**Venue: Ballroom, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

Masa	Pembentang/Penulis	Tajuk
11.45-1.00 tgh/noon	Vhildza Desyana, Puspita Adhi Kusuma Wijayanti, Eka Riyanti Purboningsih, Alifatunnisa Hafidza, Sabrina Anggraini Katon, Ratu Khaliqah Ardaricwari, Nadhira Nur Rahman & Reinytha Tresna Pertiwi	An Overview of the Sense of Community in the Sundanese Arts Environmental Student Activity Unit (Lises) at Padjadjaran University
	Fanisya Triputri Zahrani, Fitriani Yustikasari Lubis & Fitri Ariyanti Abidin	Understanding the Relationship Between Parental Burnout and Well-being in Working Mothers
	Zahra Fahrani, Fitriani Yustikasari Lubis, Arum	Exploring the Impact of Cultural Backgrounds on

	Kusuma Wardhani, Floencia Cristina Setyadharma & Grace Aulia Siregar	Learning Environment and Student Motivation in Indonesia and the Netherlands
	Yan Fang & Chan Kim Ling @ Geraldine	Women Employment Discrimination: A Study Of Urban Chinese Women In Shanxi, China

### SESI SELARI 6B / PARALLEL SESSION 6B

**Moderator: Dr. Dona Raihana Don Ramli**

**Venue: Matahari II, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
11.45-1.00 tgh/noon	Lia M Indrayani, Nani Sunarni, Erlina & Eka Kurnia	Impoliteness Strategies In The 2024 Indonesian Presidential And Vice-Presidential Candidate Debates: A Pragmatic Study
	Imanudin Kudus, Anry Firmansyah & Asep Sumaryana	Management Of National Rice Production To Meet Domestic Needs
	Clarista Tertia Firjatullah, Puspita Adhi Kusuma Wijayanti, Aryo Bima Fathoni Cahyono, Yus Nugraha & Uichol Kim	Religious Practice And Flourishing Among Indonesia College Students: The Mediation Effect Of Parental Emotional Support
	Arum Kusuma Wardhani, Puspita Adhi Kusuma Wijayanti, Reghina Hasna Nabilah, Pingkan Syarifa Nayla & Angesti Najwa Maritza	Gender and Parental Educational Background Influences on Language Development Across the Lifespan in Indonesia
	Ye Zhiping, Suffian Mansor & Azlizan Mat Enh	Hainanese Muslims (Orang Kwantung) in Malaya's

		Historical Changes (1870-1960)
--	--	-----------------------------------

### SESI SELARI 6C / PARALLEL SESSION 6C

**Moderator: Dr. Sharifah Nursyahidah Syed Annuar**

**Venue: Raya, Aras 2, Bangi Resort Hotel**

Masa	Pembentang/Penulis	Tajuk
11.45-1.00 tgh/noon	Anry Firmansyah, Asep Sumaryana & Bonti Wiradinata	Systematic Literature Review Perilaku Organisasi Generasi Z Dalam Konteks Organisasi Publik
	Bonti, Herijanto Bekti, Heru Nurasa, Ramadhan Pancasilawan & Jayum Anak Jawan	Land Use Governance Deadlock: Case Study Of Overlapping Land Use In Kutai Kartanegara
	Banupriya Rathakrishnan, Kartini Aboo Talib @ Khalid & Sity Daud	Comparative analysis of international and national constitutional provisions on indigenous people's rights in Southeast Asia

### SESI SELARI 7A / PARALLEL SESSION 7A

**Moderator: Dr. Shahrul Nazmi Sannusi**

**Venue: Ballroom, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

Masa	Pembentang/Penulis	Tajuk
2.00-3.15 petang/pm	Norizan Kadir	Dayang Dayang Hadji Piandao dan Project Pembahagian Harta Pusaka Sultan Jamalul Kiram II

	Muhammad Zakwan Zufayri Zulkifli & Thuraya Ahmad	Malay Translation for the Archaic Words in First Half of Chapter of Foods, Bahr Al-Madhi by Al-Marbawi
	Zaharom Ridzwan, Issraq Ramli & Ahmad Adnin Husin	Makna Implisit Dan Eksplisit dalam Terjemahan Al-Qu'ran
	Chan Kim Ling @ Geraldine, Mimi Hanida Abdul Mutalib, Zanisah Man	Can Social Capital Create Oil Palm Human Capital In Malaysia?

### **SESI SELARI 7B / PARALLEL SESSION 7B**

**Moderator: Dr. Noviatin Syarifuddin**

**Venue: Matahari II, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
2.00-3.15 petang/pm	Glorya Agustiniingsih	Mental Wellbeing of Lecturers In Indonesia Towards an Internal Organization Crisis
	Ratna Yunita Setiayani Subardjo, Daniella Maryam Mokhtar, Mohammad Rahim Kamaluddin, Nur Saadah Mohamad Aun, Zeeshan Khan & Kalaivanan Syasyila	The Influence of Cyberbullying Victimization on Suicidal Ideation Among Indonesian Adolescents
	Sharifah Nursyahidah Syed Annuar & Shaily Yasmin Abdullah	Kepelbagaian Kesatuan Sekerja dalam Hubungan Pekerjaan: Satu Sorotan Awal

### **SESI SELARI 7C / PARALLEL SESSION 7C**

**Moderator: Dr. Wan Robiah Meor Osman**

**Venue: Raya, Aras 2, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
2.00-3.15 petang/pm	Azlizan Mat Enh & Hidayatulfathi Othman	Indigenous Women as Frontliners in Defending Diseases
	Muhamad Asytar Mohamad Noor Ropiah, Fazal Mohamed Mohamed Sultan, Nur Faqihah Hanim Mohamad Sanari	Kebolehbacaan Buku Teks Bahasa Melayu terhadap Murid Suku Kaum Kensiu
	Yang Jie, Daniella Mokhtar & Nurul-Azza Abdullah	From Workplace Bullying to Emotional Exhaustion: The Mediating Role of Perceived Organizational Support Among Chinese Frontline Employees

### **SESI SELARI 8A / PARALLEL SESSION 8A**

**Moderator: Dr. Mohd Shazwan Mokhtar**

**Venue: Ballroom, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
3.15-4.30 petang/pm	Hilman Haris, Ramadhan Pancasilawan, Muhammad Fedryansyah & R. Widya Setiabudi Sumadinata	Planning Of Programs And Strategies In The Context Of Poverty Alleviation In Banten Province
	Siti Alwaliyah Mansor, Haslinda Hassan, Salmah Omar & Sharifah Ismail	Penjara Kolonial: Analisis Terhadap Aspek Tadbir Urus dan Kawalan di Penjara Negeri-Negeri Selat, 1790-1826
	Siti Nur Izra Safra' Abd Halim & Nur Afifah Vanitha Abdullah	Konteks Penerbitan Filem Sejarah Nasional Malaysia Alaf Ke-21

## SESI SELARI 8B / PARALLEL SESSION 8B

**Moderator: Dr. Mohd Firdaus Abdullah**

**Venue: Matahari II, Aras 3, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
3.15-4.30 petang/pm	Christian Sastra, Fitriani Yustikasari Lubis, Fidiya Yasmin Nur Staniya, Nadifa Zahrah Qolbina, Marta Angel Antonius, Sevira Rahmania Haryanti, Kimberly Angelica, Irdayani Naura Ramadhani, Valensia Salsabila, Azka An Umillah & Rainia Sari Puspita	Interactive Book with Augmented Reality to Promote Vocabulary Learning for Deaf Children Aged 3-5 Years
	Sawitri Budi Utami, Neneng Weti Isnawaty, Anry Firmansyah & Tomi Setiawan	Pengendalian Toko Modern (Minimarket) Dan Pasar Tradisional
	Mohd Nasir Selamat, Rusyda Helma Mohd, Mohammad Lui Johari, Nor Kamaliana Khamis, Teresa Nangamek, Rizki Amalia, Wirman Syafri & Alma Arif	Sistem Kerja Ergonomik dan Prestasi Kerja dalam Kalangan Pekerja: Tinjauan Awal di Malaysia dan Indonesia

## SESI SELARI 8C / PARALLEL SESSION 8C

**Moderator: Dr. Noviatin Syarifuddin**

**Venue: Raya, Aras 2, Bangi Resort Hotel**

<b>Masa</b>	<b>Pembentang/Penulis</b>	<b>Tajuk</b>
3.15-4.30 petang/pm	Farida Nuraeni Yusuf, Imanudin Kudus, Darto Miradhia & Hilman Abdul Halim	Bibliometric Analysis With Vosviewer: A Study Of Inclusive Education “Three Decades Of Inclusion Education: A Bibliometric Analysis Of Research Trends (1992-2014)
	Maulana Al-Hakiim, Azlizan Mat Enh & Suffian Mansor	Tun Abdul Razak dalam usaha Mewujudkan hubungan diplomatic dengan Republik Rakyat China
	Nur Ad-Diina Shamsudin & Ashinida Aladdin	Examining Lexical Items on the Concept of حُبُّ Hubb (Love) in Familial Context in The Qur’An

# SEKALUNG PENGHARGAAN

Penghargaan ditujukan khusus kepada semua Ahli Jawatankuasa SKIMXVIII 2024 terdiri daripada staf akademik dan staf pentadbiran yang telah bersama-sama merealisasikan SKIMXVIII 2024

Pihak Pengurusan FSSK

Pejabat Kedekanan

Rakan Kolaborasi UNPAD, IPDN & Universiti SOKA

Pembentang

Peserta





SUSTAINABLE  
DEVELOPMENT  
GOALS